
Javul-e a menza? 
Néhány he te — ebédnél én 

vacsoránál — fehérköpenyes 
ember tűnik fel a menzán. Meg-
áll az asztaloknál és kérdezget. 
Az ételek minőségét f i r t a t ja , 
elegendőek-e az adagok, milye-
nek a hideg vacsorák? 

A menzán étkezők rezignált 
többségének még ez sem tűnik 
fel Egyesek, ugyan sut tognak. 
„Népi ellenőrzés. K Ö J Á L stb." 
Lehet, hogy javulni fog a men-
za?" 

Lehet, sót remél jük. Szeptem-
ber 10-éíől ugyanis ú j vezetője 
van az egyetemi és főiskolai 
menzának: Kasza Pál. Huszon-
két éve dolgozik az Alföldi Ven-
déglátó Vállalatnál , és egyszer 
1957-ben már menzaigazgató 
v o l t Most, salát kérésére korült 
vissza, és ahogy e rövid idő 
alat t is tapasztalható, s z i w e l és 
lélekkel végzi m u n k á j á t Iro-
d á j a mindig nyitva áll a diák-
ság e lő t t bármilyen problémá-
val meg lehet keresni. Ma még 
kevesen kopogtatnak az Iroda 
a j t a j án . Bizony, alaposan elszok-
tunk az e f f a j t a közvetlen kap-
csolattól. Ilyen rövid idő a la t t 
nem várha tó lényeges javulás, 
mégis változott-e valami? 

Nőtt a választék 

Magam is e lu taz tam a menza 
vezetőjével, és a vál lalat terüle-
ti igazgatójával Papp Jenővel 
Békéscsabára, a Hűtőipari Válla-
lathoz. Utazásunk célja, a jobb 
áruel lá tás biztosítása v o l t Eddig 
ugyan1.'? hetente csupán kétszer 
jött mirelit áru és a választék sem 
volt túlságosan széles. A szemé-
ly«» megbeszélés e redménye: a 

szakszóval élve, hetenként há -
romszori „terí tés" már megvaló-
sult. És a kedvenc ételek egyike, 
a resztelt m á j is gyakrabban 
szerepel m a j d az étlapon. 

Beleszólhatnak a hallgatók az 
é t lap összeállításba? 

November 10-én tar tot ta ozévi 
első ülését a menzabizot tság Itt 
is megfogalmazódott : a hallgatók 
is résztvehetnek az ételek kivá-
lasztásában, az é t lap összeállí-
tásában. Sajnos, a menzabizott-
ság 12 d iák tag ja közül mindösz-
sze három vet te a fáradságot, 
hogy e l jö j jön az ülésre, bár 
mindenki időben megkapta a 
meghívóját! Teljesen ér thete t -
len ez. A menzabizottság évente 
mindössze kétszer-háromszor jön 
össze, ez még a hallgatóknak 
sem jelentene sok elfoglal tságot 
Jó lenne, ha a KISZ-bizottságok 
jobban odafigyelnének er re a 
kérdésre. Hogyan akarunk bár-
mibe is beleszólni, ha képviselő-
ink még a megbeszélésre sem 
mennek el? 

Nagy különbség van az egyes 
menzák közöt t A kettes (kék-
jegyű) menza annyival jobb — 
mondta — Dr. Dani Sándor, a 
menzabizottság elnöke, hogy az 
á l ta lunk is elítélt „feketepiacon" 
ötven forint tal többet adnak a 
kék ebédjeeyekér t . Válóban rög-
tönzött ellenőrzést végeztünk 
Kasza Pállal és tapasztal tuk a 
kettes menzán megfelelőek (na-
gyok) az adagok, udvarias és 
gyors a kiszolgálás. Igaz, néha 
hosszú sorok ál lnak ebédre vá r -
va, de ez nem az dolgozók hibá-
ja. Nem kellene megvalósítani a 
pesti lépcsőzetes munkakezdés 
m i n t á j á r a a lépcsőzetes ebéde-
léstT 

A legtöbb panasz a há rmas 
(piro6jegyű) menzát érte. A pa-
naszok jogosak. Ezt is tapasztal-
tuk, itt az adagok néha csak fe-
le akkorák, mint e kettesen Áz 
étel hideg, poharat csak külön 
kérésre adnak. 

Zsírosak a tálcák 
Ez Is örök probléma. Még a 

kiéhezett embernek is elmegy az 
étvágya, ha a keze odaragad a 
zsíros tálcákhoz, vagy az evőesz-
közökhöz. 

Kasza Pál igazgató ebben is 
fokozottabb ellenőrzést ígért. A 
menzabizottság diák tagja inak 
is megvan az ellenőrzési joguk. 
Miért nem élnek vele jobban? 

Azt hiszem, mint minden men-
zabizottsági ülésen, most is fel-
merült a száraz kenyér kérdése. 
Sajnos, — mint ezt sa iá t sze-
memmel a há rmas menzán is ta-

Jól felszerelt szálloda? 
Több leg/ent 

Három napig — november 9—11 között — tanácskoztak Pécsett 
a felsőoktatási Intézmények kollégiumainak Igazgatói, nevelőtanárai , 
D. B. t i tkárai az V. Országos Kollégiumi Konferencián, amelyet a 
Pécsi Orvostudományi Egyetemen rendeztek meg. A megnyitó, plená-
ris ülés re fe rá tumai és korreferá tumai után, valamint az Országos 
Felsőoktatási Kollégiumi Bizottság által küldött anyagok a lap ján (az 
egyik leghasznosabb anyag. A kollégiumi tanárok helye, feladatai a 
kollégium nevelési-oktatási rendszerében című Kovdcsné Győri Idának, 
a Teleki Blanka kollégium igazgatójának munká ja ) a konferencia 
résztvevői intézménytípusonként szekcióüléseken tanácskoztak tovább. 

m 
Az Orvosegyetemi Szekció el-

nöke Pigniczki György, a SZO-
TE kollégiumainak igazgatója 
volt. A szekcióülés v i tá já t ér té-
kelve azt ál lapítot ta meg, hogy 
a kollégiumi ügy immár igazán 
kezd az egyetemek közügyévé 
válni. Mi sem bizonyít ja ezt job-
ban, minthogy a tanácskozá-
son részt vett két rektorhelyettes 
és három egyetemi főti tkár, akik 
a kollégiumi gondokról tá jéko-
zottan, hozzáértőén szóltak a 
fe lmerül t kérdésekhez. A szek-
cióülést egyébként akt ív eszme-
cserének ta r t j a . A felszólalók sa-
ját tapasztalataikat is e lmond-
ták, így mindenki bizonvára 
visz haza valamilyen ö t l e t e t 
munkamódszert , amit hasznosíta-
ni tud. Ezen az ülésen fogalma-
zódott meg többek között a se-
nior-rendszer mindenáron való 
erősítésének javaslata és az a 
gondolat, hogy aki nem tesz a 
kollégiumi közösségért semmit, 
azt ki is lehet zárni a kollégium-
ból. 

- Ügy olvasata, Javai a 

— Csak tudnám, mitől ilyen ko-
szos mindig az asztal . . .? 

pesztal tam — m á r délben fel-
vágják az esti kenyeret, így per-
sze könnyebben szárad. Vég-
re ezen is kellene változtatni. 

A diákmenzákon naponta 3500 
hallgató ebédel és 2200 vacsorá-
zik. Nem közömbös, hogy ennyi 
ember milyen minőségű kosztot 
kap. A tavaly elért nagy ered-
mény — a felemelt no rma — 
következtében egy ebédre 7,98 
f o r i n t egy vacsorára 5,50 forint 
j u t Ha ezt összehasonlí thatjuk 
más diákmenzákkal , az összeg 
lényegesen több. Igazolják ezt 
azok az elsőévesek, akik más 
városokból jöttek Szegedre, és 
akiknek így van összehasonlítási 
a lapjuk. A gólyák m a j d n e m ki-
vétel nélkül dicsérik az á l ta lunk 
sokat szidott étkezést, jobb mint 
máshol — mondják . 

Ta lán a még meglevő hibákat 
is ki lehetne javítani. Kasza Pá l 
Ígéretet te t t erre. Ahogy én meg-
ismertem. be is fog ja tar tani . 

D. G. 

m 

SZOTE kollégiumi Igazgatónak, 
Dr. Vörös Lászlóné, a Móra Fe-
renc Kollégium igazgatója mi-
niszteri dicséretben részesült. A 
kt tüntet teket a megnyitó ülés 
u tán fogadáson lá t ták vendégül. 

E 
Kollégiumaink diák képvise-

lőit is megtiszteltetés érte. Pálya 
Editet, a Hámán Kató Kollégium 
Diákbizottságának t i tkárát a 
művelődésügyi miniszterhelyettes 
névreszóló meghívója Invitálta a 
konferencia elnökségébe. Vályi 
Zsuzsa, a Móra Ferenc Kollé-
gium Diákbizottságának t i tkára 
pedig nyilatkozott a Pécsi Hádló-
nak és a Dunántúl i Naplónak. 

№ 

A vendéglátó Intézmények: a 
Pécsi Orvostudományi Egyetem, 
a Pécsi Tudományegyetem Ál-
lam- és Jogtudományi Kara . a 
Marx Károly Közgazdaságtudo-
mányi Egyetem kihelyezett tago-
zata, a Tanárképző Főiskola, a 
Pollack Mihály Műszaki Fő-
iskola. a Liszt Ferenc Zenemű-
vészeti Főiskola Pécsi Tagozata, 
a konferencia első estéjén barát i 
találkozót rendeztek a résztve-
vőknek. A második este a Sikló-
si vár lovagtermében közös va -
csorán vet tek részt a vendégek. 

Szinte minden szekcióülésen 
központi kérdésként merül t fel a 
szakkollégiumok problémája. Az 
„elit" kollégiumtól félő. az el-
szigeteltség veszélyét látó. ellen-
ző vélemények mellet t á l talában 
az az ál láspont kristályosodott 
kl — segített ebben a m á r mű-
ködő szakkollégiumok képviselői-
nek beszámolója —. hogy fel tét-
lenül szükség van rá. Ugyancsak 
mindenhol tá rgyal ták a kollé-
giumi közösségi m u n k a egyik 
nagy gondját , a 2—3 ágyas szo-
bákból álló kollégiumok egyre 
nagyobb számban való építését. 
Jól felszerelt szál lodák? — a 
kollégiumok? Ennél több kell 
legyen! — summázható az egy-
séges vélemény, önmagában a 
kétágyas kollégiumi-szisztéma 
nem szűntethet i meg a kollégiu-
mi közösségi munkát, legfeljebb 
mássá teheti. Ennek módozatait 
pedig a lehető legsürgősebben 
ki kell dolgozni. 

6. 

A konferencia megnyitó ülésén 
dr. Polinszky ""Károly művelődés-
ügyi miniszterhelyettes á tad ta az 
Oktatásügy Kiváló Dolgozója ki-
tüntetést a konferencia néhány 
résztvevőjének. Többek között : 
Kovdcsné Győri Idának, az Te-
leki Blanka Kollégium igazgató-
jának, Pigniczki Györgynek, a 

A háromnapos tanácskozás a 
szekcióülések elnökeinek be-
számolóival é r t vége t összegez-
ve a vi ták során elhangzottakat 
ez a lka lommal is — akárcsak 
a legutóbbi veszprémi konferen-
cián — azt ál lapí tot ták meg. 
hogy ilyen ta r ta lmas és hasznos 
munkaprogramú összejövetelekre 
rendkívül nagy szükség van. 

A szakszervezet jelenti 
A Pedagógusok Szakszervezete 

JATE Szakszervezeti Bizottsága 
a közelmúltban dr. Rácz János-
nak, az SZB elnökének vezetésé-
vel ülést tar tot t , amelyen meg-
jelent Vecsernyés János elvtárs, 
a Pedagógusok Szakszervezete 
Csongrád megyei Bizottsága t i t -
kárhelyet tese. 

Dr. Rácz János beszámolt a 
Felsőoktatási Tanács Visegrádon 
tartott üléséről, ahol többek kö-
zött megtárgyal ták a demokrat iz-
m u s érvényesülésének ké rdésé t 
Ismerte t te Gosztonyi János mi -
niszterhelyettes és Király Tibor 
professzor előadásait, különös te -
kintet tel azok felsőoktatási vo-
natkozásaira . 

Ezt követően dr. Harangozó Jó-
zsef, az SZB t i tkára a felsőokta-
tási intézmények állami és társa-
dalmi szerveinek vezetői részére 
október 10-én Polinszky Károly 
miniszterhelyettes által tartott tá-
jékoztató lényegét ismertette. Ezt 
követően előterjesztet te a „Tájé-
koztató az oktatásügy felülvizs-
gálatáról szóló pár thatározatról és 
az abból adódó szakszervezeti fe l -
adatok meghatározása" c ímű — 
dr. Szántó Ferenccel közösen ké-
szített — tanulmányt . Az előter-
jesztést vita követte, m a j d az 
SZB meghatározta a soron kö-
vetkező szakszervezeti fe ladato-
k a t 

„A fiatal oktatók helyzete" cí-
m ű — a Pedagógusok Szakszer-
vezete Központi Vezetősége ál tal 
is kér t — tanulmány elkészítésére 
a lakul t bizottság vezetőjévé dr . 
Szántó Ferencet választották. „A 
testületi demokrat izmus érvénye-
sülése" című felmérést dr. Ho-
ruczi László elnökletével dolgozó 
bizottság végzi. A Geschek Mik-
lósné által vezetett bi lot tság 
megbízást kapot t a „Nődolgozók 
helyzete" egyetemünkön; Az 

MSZMP KB határozatából adódó 
fe lada ta ink" című. egy éve elké-
szített t anulmány a lap ján hozott 
határozatok realizálódásának és a 
jelen helyzetnek a felmérése. Az 
SZB felkér te dr. Bérezi Imrét, 
hogy az egyetemen egyre széle-
sedő brigádmozgalom kapcsán a 
„Szocialista br igád" cím elnyeré-
sének feltételeit az egyetemi-
kollégiumi viszonyok f igyelembe-
vételével dolgozza kl. 

Az SZB elhatározta továbbá, 
hogy november végén összehívja 
a JATE Szakszervezeti Tanácsát . 
Hozzájárul t a Marxista—Leninis-
ta Tanszékek Szakszervezeti Bi-
zottságának megalakulásához. 

Több észrevétel tör tént a gya-
kornokok, tanársegédek és ad-
junktusok részére tervbe vet t ha -
tározott időre tör ténő munkav i -
szonyra való áttéréssel kapcsolat-
ban és az SZB úgy határozott , 
hogy a kérdésről tá jékozta tás t 
ké r a Pedagógusok Szakszerve-
zete Központi Bizottságától. 

Ezt követően lakásépítési köl-
csönökről és egyéb kérelmekről 
döntöt t a Szakszervezeti Bizott-
ság. 

Utolsó napirendi pontként dr. 
Weiszné Vincze Irén, az SZB 
üdülés! felelőse beszámolt az 1972. 
évi üdültetésekről. Az egyetem 
dolgozói és családtagjaik közül 
az 1972. évben szervezett üdül te-
tésben 788-an vettek részt. Eb-
ből SZOT üdül te tésen: 71 fő. 263-
an üdül tek a JATE balatonbog-
lári üdülőjében, 396 fő üdül t az 
SZB által az oktatási társ intéz-
ményeknél biztosított csereüdül-
tetés keretében. 58-an vettek 
részt külföldi szakszervezeti cse-
reüdültetésben (az NDK-ban, 
Greifswaldban, illetve erdélyi 
társasutazáson). 

Tanácskozások 
A közelmúltban tudomány-

egyetemünkön tar tot ta ülését az 
Országgyűlés jogi. igazgatási és 
és igazságügyi bizottsága. A köz-
ponti épületben rendezett tanács-

s kozáson jelen volt d r. K o r o m 
Mihály, az MSZMP Központi Bi-
zottságának tagja, Igazságügyi 
m'nlszter, d r . K a t o n a Zoltán, 
a legfőbb ügyész első helyettese, 
G y ő r i Imre. az MSZMP KB 
tagja, a megyei pártbizottság 
első t i tkára, valamint a magyar 
jogászélet számos országos, me-
gyei és egyetemi tisztségviselője 

A meenyitóbeszédek után d r . 
A n t a 1 f f y György egyetemi 
t anár az országgyűlés jogi, Igaz-
gatási és igazságügyi bizottságá-
nak t i tkára tá jékozta t ta a részt-
vevőket a jogászképzés je-
lenlegi helyzetéről, idősze-
rű kérdéseiről — részlete-
sen elemezve azokat a tapaszta-
latokat, amelyeket a jogászkép-
zés során tudományegyetemünk 
Állam- és Jogtudományi Karán 
szereztek. Kiemelte többek kö-
zött —, hogy a fő fe ladat a jo-
gászképzés színvonalának továb-
bi emelése, a gyakorlat tal való 
kapcsolat szorosabbá fűzése, a 
módszerek és a szervezeti for -
mák szüntelen finomítása. 

• 
Orvostudományi egyetemünk 

Bőrgyógyászati TCllnikáján tudo-
mányos ülést rendezett a közel-
múltban a Magyar Dermatoló-
giai Tá r sa ság A bőrgyógyászok 
kétnapos nemzetközt tanácskozá-
sán mintegy 130 hazai és külföldi 
szakember vett r ész t Két t éma-
körben — amelyek a gombás 
megbetegedések kuta tásának és 
gyógyításának problémáival. Il-
letve gyógyszerérzékenységi ku-
tatásokkal foglalkoztak — 18 elő-
adás hanezott el. A Poór Ferenc 
születésének 100. évfordulója 
alkalmából rendezett tudománvos 
ülésen d r. S i m o n Miklós klinl-
kaigazgató egyetemi t aná r t a r -
tott emlékbeszédet. 

A dáciai viaszostáblák 
szerződései 

Pólay Elemér könyve több, min t 
egy évtizedes ku ta tómunka — 
részben már külföldi tudomá-
nyos fórumokon ls megvitatott 
és véglegezett — eredményeit 
foglalja össze. A monográfia el-
ső nemzetközileg jelentős kísér-
let a római jog irodalmában a 
131—167 között a római Dácia 
a ranybánya vidékén. Verespatak 
környékén készült és főképp a 
múlt században az itteni rég e l -
hagyott a ranybánya üregekben 
talált vlaszostáblákra í r t á l ta-
lában szerződéseket ta r ta lmazó 
okiratok átfogó elemzésére. A csá-
szári telepítés politika ú t j á n a 
meghódított Dáciában importá l t 
hellenisztikus szokásjog Itt érvé-
nyesülő elemelnek felderítésére, s 
az itt alapvetőleg érvényesülő 
birodalmi jogra gyakorolt ha-
tásnak kimutatására . 

A hat részből álló monográfia 
bevezető részeiben a viaszos-
táblák fe l tárásának és megfej té-
sének körü lménye i t a római 
hódítás előtti és utáni Dácia 
rövid tö r téne té t társadalmi-gaz-
dasági vlzsonyalt Ismerteti. Jo-
gászi pontossággal elemzi az 
adás-vételi szerződéseket a köl-
csönszerződéseket munkabér -
szerződéseket továbbá egy t á r -
sasági szerződést és egy pénzle-
tétet tárgyaló szerződést, va la-
mint ezek formai és tar ta lmi 
közös sajátosságalt s a szerződő 
felek státusát . B e n y i t j a , hogy 
bá r a szerződésekben ál ta lában 
a római birodalmi Jog normái 
érvényesülnek, szinte va lameny-
nylükben fellelhetők a helle-
nisztikus szokásjog bizonyos sa j á -
tosságai, melynek hordozói a 

Dáciába telepített görögök és a 
hellenisztikus keletről származó 
népcsoportok voltak. 

A munka zárófejezete össze-
foglaló képet ad a dácia a r any -
bánya vidék öt — főleg Dalmá-
ciából idetelepített bányamun-
kások által lakott bányászfalu-
jának. s a római XIII. Ikerlégió 
tábora melletti polgári telepü-

lésnek mindennapi jogéletéről. 
A mű függeléke közli elsoíz-

ben valamennyi olvasható latin 
nyelvű (egy esetben görög nyel-
vű) szerződés szövegének ma-
gyar nyelvű fordítását . 

A monográfia, melynek u j 
tudományos eredményei a jog-
tudomány, a jogtör téne t a tör-
ténet tudomány és a szociológia 
művelői számára egyaránt jól 
hasznosíthatók, a jogi romantsz-
tlka számottevő nyeresége. 

KERTÉSZ LASZLÖ 
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